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Gari Kasparov bivši svjetski šahovski šampion i kandidat za predsjednika FIDE 
govorio je danas u prisustvu brojnih novinara, šahovskih legendi, poput Momčila 
Ćetkovića, mladih velemajstora, te Jovana Milovića delegata Šahovskog saveza koji će 
prisustvovati kongresu FIDE koji će biti održan u avgustu u Norveškoj, o izazovima i 
budućnosti ovog sporta. 

Konferenciji su prisustvovali i predsjednik Crnogorskog olimpijskog komiteta Dušan 
Simonović, koji je podržao ideju da šah postane olimpijski sport, i predsjednica 
Šahovskog saveza Angelina Vuković, koja je izrazila nadu da će posjeta Kasparova 
doprinijeti da Šahovski savez Crne Gore unaprijedi sve projekte koje priprema za 
narednu godinu. 

Kasparov je u obraćanju novinarima naveo da se zalaže za povećanje proaktivnosti 
nacionalnih šahovskih saveza i ukidanje nameta, za koje smatra da će biti moguće u 
naredne dvije godine. Kao ključnu ideju je izdvojio zalaganje da šah postane dio sistema 
obrazovanja. 



 
 

- Bio sam zaista dirnut kada sam ušao u prostoriju i kada sam vidio ove šahovske figure i 
ovaj sto na kojem sam igrao u Nikšiću 1983. godine. Postoje određeni trenuci koji ostaju 
u trajnom sjećanju, a moj dolazak u Nikšić i Herceg Novi su definitivno jedni od takvih 
trenutaka. Zahvalan sam savezu i svima koji su učestvovali u donošenju ovog šahovskog 
stola i figura, kako bi me podsjetili na taj događaj. Vjerujem u dobre predznake i nadam 
se da će ovo biti dobar predznak za predstojeće izbore za Šahovsku federaciju. Prethodne 
večeri smo imali jako dobre razgovore sa Angelinom i još nekim predstavnicima ovog 
udruženja, i vjerujem da smo na pravom putu da uspostavimo uspješnu saradnju. Mislim 
da šah u Crnoj Gori ima dobre korijene i tradiciju i vjerujem da će nam ta slavna prošlost 
pomoći da na bolji način uspostavimo kasnije saradnju. Radujem se unaprijed našoj 
saradnji, kako na predstojećim izborima, tako i dugoročno. Jedna od ključnih ideja za 
koju se ja zalažem u svijetu šaha je da ova igra postane dio sistema obrazovanja. Znam da 
u Crnoj Gori postoje jedinstvena iskustva i projekti koje bih ja želio da podržim - kazao 
je Kasparov. 

On je istakao da je potrebno povećati nivo aktivnosti nacionalnih šahovskih saveza. 

- Naš program se zove „Šest poteza do pobjede“. Mi imamo strateške planove ali jedna 
od stvari kojom bi trebalo početi kada su u pitanju nacionalne federacije, jeste da se 
poveća nivo njihove aktivnosti, a takođe i da se smanji nameti koje oni plaćaju 
Međunarodnoj šahovskoj federaciji. Nacionalne federacije moraju biti proaktivne, i 
moraju biti ohrabrivane, a ne sputavane prilikom njihovih aktivnosti i da im se za njihov 
rad naplaćuju određeni nameti. Što se tiče svih tih nameta, zalagaćemo se za njihovo 
drastično smanjenje i, u preiodu od dvije godine, njihovo totalno ukidanje. Možda će 
jedan od prvih poteza koje ćemo morati da napravimo kako bismo revitalizovali 
Međunarodnu šahovsku federaciju je da zatražimo potpunu reviziju računovodstvenih 
knjiga i ostalih podataka. FIDA ne može očekivati podršku velikih korporativnih 
sponzora ukoliko nastavimo da radimo na jedan ovako netransparentan način. Moramo da 
razumijemo prirodu svih dogovora i ugovora koji su potpisani, jer mnogi od njih sadrže 



klauzule koje nama ni danas nijesu sasvim dostupne - kazao je Kasparov. 

 
 

Svjetski šahovski velemajstor je rekao da su mu uzori bili Aleksandar Aljehin i Mihail 
Botvinik. 

- To je pitanje koje je uvijek problematično za mene kada želim da odgovorim na njega, 
jer sam je zapravo učio od svih mojih prethodnika. Kada sam bio dijete jako mnogo sam 
se ugledao na Aljehina, ali sam bio i pod velikim uticajem Botvinika, koji je bio, takođe, 
moj veliki učitelj. Od njega sam naučio kako da posmatram velike šahovske mečeve koji 
su se odigrali u prošlosti, kako bih iz toga izvukao pouke i bolje razumio prirodu igre - 
kazao je Kasparov. 

On ne smatra da je prerano odustao od šaha. 

- Ne mislim da sam odustao od šaha prerano. Ne radi se toliko o godinama, već o vašem 
doprinosu igri. Uvijek sam vjerovao da moj cilj nije da samo pobjeđujem, već da 
napravim neku razliku. U jednom trenutku sam osjetio da sam uradio dovoljno i nijesam 
više imao jednaku glad kako bih na takav način pravio razliku kroz igru. Kada je u 
pitanju politika, svoj rad sam više posmatrao kao borbu za ljudska prava, a ne kao čistu 
politiku. Što se tiče FIDE, vjerujem da imam određenu odgovornost prema federaciji, 
prema samoj igri, i što se tiče novog liderstva, mislim da sam osoba koja može to da 
pruži. Ironija je u tome da, iako sam ja od suprotne strane optuživan da politizujem ovu 
igru, u stvarnom životu je zapravo potpuno obrnuta situacija. Predstavio sam program 
koji su bili privatno finansirani, takođe sam pronašao načine kako da se korporativni 
sponzori uvedu u ovu igru, i oslanjao sam se na nepolitičke elemente i nepolitički pristup, 
dok se trenutni predsjedavajući prije svega oslanja na uticaj ruskih ambasadora širom 
svijeta. Tako da će biti tragično ukoliko šah kao igra postane politički talac jednog režima 
koji je u fazi raspadanja, dakle, režima Vladimira Putina - istakao je Kasparov. 



 
 

Kasparov je optimista da će uspjeti da se izbori za pobjedu i da će dobiti dovoljno 
glasova na izborima FIDE u Tromzu, u Norveškoj. Kada je u pitanju budućnost šaha kao 
igre, Kasparov nije zabrinut, već je uvjeren da će šah pronaći svoj put dalje u 
budućnosti. 

- Problem nije u šahu kao igri, već problem može postojati samo u igračima. Jer sada 
imamo Magnusa Karlsona i niko ne govori o tome da je šah na samrti i da umire. Možete 
da vidite da je sada na turnirima broj tih odlučujućih partija u usponu i da iznosi preko 
pedeset procenata. Vjerujem da je za to zaslužan borbeni duh Magnusa. Stoga, šah neće 
umrijeti, jer upravo mladi igrači prate taj borbeni Magnusov duh. Tako, ne bih brinuo 
previše za budućnost šaha kao igre, jer šah ima dugu istoriju koja traje već 1.500 godina i 
ja vjerujem da će pronaći svoj put dalje u budućnosti - zaključio je Kasparov. 

 
 

Predsjednica Šahovskog saveza Angelina Vuković izrazila je nadu se da će posjeta 
Kasparova doprinijeti da Šahovski savez Crne Gore unaprijedi sve projekte koje priprema 



za narednu godinu. 

- Boravak Garija Kasparova je veliki događaj, ne samo za nas kao malu zemlju, već i za 
ostale zemlje u svijetu i zaista želim da mu se zahvalim da je izdvojio vrijeme i došao da 
nas posjeti. Jako nam je važno da smo imali razgovore sa Igorom Vušurovićem i 
Dušanom Simonovićem kako bi unaprijedili razvoj šahovske igre u Crnoj Gori - kazala 
je Vuković. 

Predsjednik Crnogorskog olimpijskog komiteta Dušan Simonović podržava ideju da šah 
postane olimpijski sport. 

 
 

- Posjeta Kasparova je jako bitna za crnogorski šah, za crnogorski sport uopšte, za 
crnogorsku državu, malu državu koja želi da se predstavi svijetu na najbolji mogući 
način. Veoma cijenim napore koje savez čini u smislu promocije šaha i naše države, kako 
bi ovu igru uključili u školske programe. Podržavam ideju da šah postane olimpijski 
sport. Mislim da ima puno razloga za to, jer sjećate se da je ideja Pjera de Kubertena bila 
da je olimpizam ujedinjenje duha i tijela i da bi kroz taj vid aktivnosti trebalo promovisati 
najkvalitetnije univerzalne poruke i vrijednosti koje baštini i olimpijski pokret i UN 
svakako. Stoga, bila bi dobra ideja da se šah nađe na olimpijskom programu - zaključio je 
Simonović. 
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